
Komisja Porządku Publicznego, Zdrowia, Spraw Społecznych i Samorządowych 
13 czerwca 2024 r. 

 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
To jeszcze raz. Dzień dobry witam Państwa bardzo serdecznie, witam na Komisji Porządku 
Publicznego, Zdrowia, Spraw Społecznych i Samorządowych Rady Miasta, witam bardzo serdecznie 
Państwa Radnych, witam serdecznie Pana Skarbnika, witam serdecznie Dyrektorów, Naczelników 
wszystkich jednostek i wydziałów, witam serdecznie Pana Wiceprezesa WOPR. Dzień dobry. Witam 
Pana Marcina Marcaka i witam serdecznie wszystkich zaproszonych Gości. Szanowni Państwo, 
otwieram posiedzenie komisji i chciałbym zacząć od tego, czy Państwo macie jakieś uwagi do 
porządku obrad? I tutaj ja, jeżeli nie ma żadnych uwag, to ja proszę Państwa o zgodę na zmianę 
porządku obrad, to znaczy, żeby zaopiniować przyjęcie planu pracy, punkt 8, żeby go zaopiniować 
jako punkt 6, czyli zmiana tylko kolejności. Czy ktoś jest przeciw?  
 
Radny Grzegorz Gwóźdź 
A 6 to jest WOPR, tak?  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
8 to jest przyjęcie planu pracy i żeby on był w miejscu 6, czyli się to przesunie. Po prostu żebyśmy to 
co mamy do zagłosowania mogli zagłosować, bo Pani Radna musi wcześniej wyjść i chodziło by o to, 
żeby wszystkie głosowania odbyć sprawnie. Czy ktoś jest przeciw? nie widzę. A zatem uznaję, że 
zmieniliśmy porządek obrad. Szanowni Państwo, przechodzimy do punktu 3, przyjęcie protokołu z 
posiedzenia Komisji Porządku Publicznego, Zdrowia i Spraw Społecznych i Samorządowych. 
Chciałem zapytać czy ktoś z Państwa ma jakieś uwagi do tego protokołu z ostatniej komisji? Nie 
widzę. W takim razie przejdziemy do punktu 4, zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie 
rozpatrzenia zatwierdzenia sprawozdania finansowego miasta Tychy ze sprawozdaniem wykonania 
budżetu za rok 2023. I tutaj chciałem poprosić Pana Skarbnika Pana Sławomira Mrugałę o 
przedstawienie.  
 
Skarbnik Miasta Sławomir Mrugała 
Szanowni Państwo, dzień dobry. W skrócie może główne dane dotyczące wykonania budżetu za rok 
ubiegły. Więc dochody zostały wykonane w kwocie 940.838.063,00 zł. W stosunku do planu jest to 
prawie całość, dokładnie 99,8% założonego planu. Od strony wydatkowej wydatki zostały wykonane 
w kwocie 979.093.996 zł. Wydatki [niesłyszalne] 95,4% założonego planu, przy czym wydatki bieżące 
to jest 96,1% planu, na ten dokument 91,1 planu. Niezrealizowane wydatki bieżące w kwocie 
35.000.000,00 to jest 3,9% założonego planu, czyli jest to poziom taki jak średnio w ostatnich 
kilkunastu latach, gdzie ten poziom utrzymywał się nie wykonania na poziomie gdzieś 3 do 6, a nawet 
prawie 7%. Z kolei niezrealizowane wydatki majątkowe w łącznej kwocie 12.000.000,00 wynikają 
przede wszystkim z częściowo z wydatków, które nie zostały dokonane w zeszłym roku, ale dotyczy 
zadań, które zostały do przeniesienia, zostały przeniesione na rok bieżący lub lata kolejne to jest 
kwota niecałe 10.000.000,00 złotych, pozostałe 2.400.000,00 złotych to są środki, które zostały z 
zadań zakończonych i rozliczonych w zeszłym roku, czyli tak zwana oszczędność po zakończeniu i 
rozliczeniu zadań. Wynik finansowy, w związku z tym, że dochody właściwie wykonane po planie, a 
wydatki troszeczkę w mniejszej kwocie. Wynik zakończył deficytem na poziomie 38 255 000 zł. przy 
planowanym deficycie w wysokości prawie 84.000.000,00 zł. Jeżeli chodzi o tytuły dłużne po stronie 
przychodów planowaliśmy zaciągnąć kredyt na niecałe 90 mln z Europejskiego Banku 
Inwestycyjnego, ale w związku z tym, że częściowo te zadania inwestycyjne się przesunęły to 
faktyczna kwota wyniosła 50.000.000,00 mln zł. Z kolei od strony rozchodowej tutaj plan został 
wykonany w 100%, wykonaliśmy spłaty kredytu z Europejskiego Banku Inwestycyjnego, a także 
czterech pożyczek, które były w latach ubiegłych zaciągnięte na realizację zadań inwestycyjnych i 
była to kwota 20.227.000,00 złotych. Zadłużenie miasta na koniec roku wyniosło 138.300.000,00 
złotych, ale wynikało oczywiście, było wyższe niż to na koniec roku 2022 o nie całe 30.000.000,00, 
ale to jest pochodna z jednej strony zaciągnięcia tego kredytu transzy 50.000.000,00 złotych i 
rozchodów na niecałe 20.000.000,00 złotych. To tyle, jeśli chodzi o te dane takie ogólne wykonania 
budżetu, natomiast w zakresie pracy dzisiejszej komisji, to może tylko króciutko też w liczbach o 
wydatkach, o wydatkach ponoszonych na rodzinę, pomoc i opiekę społeczną. Tutaj łączne i bieżące, i 
majątkowe wydatki osiągnęły poziom 110.000.000,00 złotych, to w stosunku do założonego planu 
było niecałe 97%. Z kolei na ochronę narodową, bezpieczeństwo publiczne i ochronę 
przeciwpożarową, czyli działalność służb mundurowych, głównie w Tychach wydaliśmy 
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23.245.000,00 zł. To jest jeśli chodzi o procent wykonania planu rocznego niecałe 98%, z kolei na 
ochronę zdrowia wydaliśmy 21.402.000,00 złotych. I tu też jeśli chodzi o plan roczny to niecałe 97% 
założonego planu rocznego. I tutaj tylko przy zdrowiu wspomnę o, tutaj główne nakłady dotyczyły 
oczywiście wydatków majątkowych w kwocie ponad 17.000.000,00 złotych. Środki te przeznaczone 
na podwyższenie kapitału zakładowego w spółce Megez z przeznaczeniem na budowę, remont i 
wyposażenie oddziału chirurgii ogólnej i onkologicznej oraz udziału chirurgii rekonstrukcyjnej 
narządów ruchu. To zadanie jeszcze głównie oczywiście, bo tam jeszcze weszła przebudowa 
oddziału obserwacyjno-zakaźnego i geriatrycznego. Część z tych zadań jeszcze jest zrealizowana w 
tym roku i na ten cel kolejne środki będą przekazane i w tym roku powinny się te wszystkie działania 
inwestycyjne w spółce zakończyć. To tyle, po krótce, jeśli Państwo mają jakieś pytania.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Dziękuję bardzo Panu Skarbnikowi. Chciałem zapytać, czy Państwo macie jakieś pytania do tej 
uchwały, jakieś wnioski, jakieś zapytania do... To ja mam w takim razie pytanie, chciałem zapytać, 
czyli dobrze zrozumiałem, że oszczędności nasze są na poziomie dwóch milionów złotych mniej 
więcej, tak? Z tego co było w zeszłym roku, to są oszczędności czy… bo jak to się ma do tego długu, 
tak? Bo mamy 130 milionów ponad jakby deficytu, a chyba, że o zaoszczędzonych środkach.  
 
Skarbnik Miasta Sławomir Mrugała 
Znaczy nie, nie mówmy tutaj. Jeśli chodzi o deficyt, to deficyt wyniósł 38.000.000,00 złotych, zamiast 
planowanego na poziomie 84. To wynikało z niewykonania wydatków, o te wspomniane przeze mnie 
niecałe 4%, co kwotowo się przełożyło na 47.000.000,00 złotych. To są częściowo wydatki, które 
zostały nie wykorzystane.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
A część będzie przeniesiona na następny rok. 
 
Skarbnik Miasta Sławomir Mrugała 
Część już została przerzucona do planu na rok 2024, a zadłużenie miasta 138000000,00 złotych na 
koniec roku, które wynika właśnie, tak jak powiedziałem, z zaczęcia nowego kredytu i spłat 
wcześniejszych rat kredytów i pożyczek zaciągniętych w latach wcześniejszych.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Ja dziękuję bardzo. Czy Państwo macie jakieś pytania? Nie widzę, w takim razie tu zagłosujemy. Kto 
z Państwa jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały? Jednogłośnie. Dziękuję bardzo. 
Przechodzimy do punktu 5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia statutu Centrum 
Usług Wspólnych Miasta oraz w sprawie opuszczenia jednostek obsługiwanych i zakresu 
obowiązków powierzonych jednostkom obsługującej w ramach obsługi wspólnej. Tutaj chciałbym 
zaprosić o zreferowanie Panią Dyrektor Centrum Usług Wspólnych Panią Dagmarę Gawryszek.  
 
Dyrektor Centrum Usług Wspólnych Dagmara Gawryszek, 
Dziękuję bardzo. Tak jak wynika z tytułu uchwały, projekt uchwały zawiera dwa elementy. Jeden to 
jest zmiana statutu. Zmiana polega między innymi na tym, że poszerzyliśmy katalog usług, które 
świadczymy jednostkom organizacyjnym, które obsługujemy i głównie chodzi o usługi eksperckie, 
które poszerzyły się też o możliwość badania zgodności i [niezrozumiałe organizacyjnej. Ta zgodność 
w dwóch obszarach będzie badana przez [niezrozumiałe] na ich zlecenie. Zgodność z przepisami 
ogólnymi prawa i zgodność wewnętrzna między dokumentami, które już posiadają. Oprócz tego 
jeszcze, korzystając z tego, że przygotowaliśmy statut, zredefiniowaliśmy swoje usługi kadrowo-
płacowe i zrobiliśmy taki lekki lifting naszego statutu zgodnie z obowiązującymi w tej chwili 
normatywami w tym zakresie. A drugi element tej uchwały to jest włączenie właśnie tych nowo 
zdefiniowanych usług eksperckich Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej, Miejskiego Zarządu Ulic i 
Mostów i do już wcześniej świadczonej usługi sieciowej Miejskiego Centrum Oświaty. Bardzo 
Państwa proszę o pozytywne zaopiniowanie tego projektu.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko  
Dziękuję bardzo Pani Dyrektor. Chciałem zapytać Państwa Radnych czy ktoś ma jakieś pytania, 
wnioski, wątpliwości? Nie widzę. W takim razie proszę o zagłosowanie. Kto z Państwa jest za 
pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały? Jednogłośnie. Dziękuję bardzo. Dziękuję pięknie i 
przechodzimy do punktu kolejnego. To jest ten przeniesiony właśnie z końca punkt. Przyjęcie planu 
pracy komisji na drugie półrocze 2024 roku. Macie Państwo te plany, tą propozycję planu pracy 
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wydrukowaną. Tutaj był wniosek, tutaj był wniosek Pana Radnego Figlarskiego, żeby przełożyć punkt 
5 o treści omówienia wyników głosowania na zadania budżetu obywatelskiego na rok 2025 z komisji 
wrześniowej na październikową, bo do tego czasu, czyli do 19 września nie będą jeszcze znane 
wyniki, więc tu bym się przychylił za tym, żeby oczywiście to zrobić, no bo nie będziemy mieli czego 
omawiać. I jeszcze Pani Radna Żaneta Śpiewak przekazała taki punkt, strategia rozwiązywania 
problemów społecznych dla miasta Tychy na lata 21-27 i chodziło o zreferowanie na czym polega, 
czy jak rozwijamy sieci wsparcia dla rodzin i osób w stanach kryzysowych poprzez wspieranie 
samodzielności osób starszych z niepełnosprawnością oraz ich rodzin. I chodzi tutaj o warsztaty dla 
dorosłych. Taki punkt o podobnej treści jest na 12 grudnia przewidziany. Baza ofertowa warsztatów 
terapii zajęciowych dla osób z niepełnosprawnością umysłową w Tychach. Jaką miasto ma bazę 
pomocy dla tych osób i jakie oferty organizacji czasu dla osób z upośledzeniem umysłowym, które ze 
względu na wiek nie mogą już uczestniczyć w warsztatach terapii zajęciowej, jakie są środki pracy 
chronionej dla osób niepełnosprawnych, jaki jest obecny stan oferty miasta dla tych osób. Więc 
wydaje mi się, że ten punkt dokładnie wpisuje się w ten sam. Możemy go jeszcze ewentualnie 
rozwinąć i uzupełnić, natomiast jest dokładnie o tym samym. Czy Państwo macie jakieś jeszcze 
propozycje do tej, do tego planu pracy? Czy jakieś uwagi? Udzielam głosu Panu Grzegorzowi 
Gwoździowi.  
 
Radny Grzegorz Gwóźdź 
Dziękuję bardzo. Panie Przewodniczący wydaje mi się, że ten plan jest bardzo ambitny. Zwłaszcza na 
przykład miesiąc wrzesień, gdy mamy tak dużo ważnych i jakby obszernych punktów, że dlatego 
prosił pewne jednak o pewne przemyślenie i zastanowienie się, czy któregoś z tych punktów nie 
przenieść na kolejne półrocze, bo jeżeli mamy cztery obszerne punkty do omówienia, to może się tak 
zdarzyć, że albo zabraknie czasu, albo po prostu już zmęczenie nie pozwoli na to, żeby jakby dłużej 
się zastanowić nad którymś z tych punktów.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko  
A które punkty?  
 
Radny Grzegorz Gwóźdź 
Akurat jeżeli mam się zająć Noclegownią, no to akurat to musi być. Znaczy nie wiem, czy akurat we 
wrześniu, bo to jest sezon jesienno-zimowy.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko  
No właśnie tutaj zaczyna być zimno, tak?  
 
Radny Grzegorz Gwóźdź 
Ale no to nie wiem, może Uniwersytet Trzeciego Wieku, nie wiem. Bo to jest taki temat jakby 
niezwiązany z porą roku, więc...  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Dobrze, czyli chcieli, Pan Radny Grzegorz proponuje przełożenie, czy też przetasowanie tych 
punktów. Czyli tak, punkt. To było tak przemyślane, że drugi punkt, czyli działalność Uniwersytetu 
Trzeciego Wiaku, a potem czwarty punkt: Stan oferty miejskiej dla seniorów, bo tutaj taki miałem 
pomysł, żeby na tą komisję zaprosić po prostu naszych tyskich seniorów, Tyską Radę Seniorów i tutaj 
te senioralne rzeczy jakby omówić. No i ponieważ wrzesień to jest początek taki chłodniejszy, to 
myślałem o tej noclegowni, ale może faktycznie tą noclegownię, czy stan noclegowni miejskiej w 
Tychach przyjęliśmy na październik, a tą senioralną komisję byśmy zostawili na tego 19, bo wtedy w 
tym jakby jednym punkcie byśmy, na tej jednej komisji byśmy mieli te kwestie i Uniwersytet Trzeciego 
Wieku i sprowadzanie ze stanu oferty miejskiej dla seniorów, programy jednostki, placówki aktywizacji 
i program aktywizacji seniorów w mieście.  
 
Radny Mikołaj Figlarski 
Jeżeli mogę powiedzieć, że jeszcze tylko w październiku ten budżet obywatelski przesunie się, więc 
ja bym może się zastanawiam, czy tych seniorów na przykład na listopad nie przenieść, tylko że jest 
szpital.  
 
[głosy w tle] 
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
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Sprawozdanie z działalności szpitala nie można wcześniej zrobić, bo wiemy, że wygląda dobrze 
sytuacja w szpitalu w tym Megrezie. Gdybyśmy wcześniej, na przykład w sierpniu, to można by już 
jakoś mieć...  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
W sierpniu, boję się, że do sierpnia to jest za wcześnie.  
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
[...] Sprawozdanie z działalności Uniwersytetu Trzeciego Wieku to musimy w tym pół roku zrobić.  
 
[głos w tle]  
Nie.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko  
Nie musimy. Możemy to przenieść na kolejny. Dobrze. Co Państwo na to? Czy wszyscy się 
zgadzają? Czyli jak Uniwersytet Trzeciego Wieku. Uniwersytet...  
 
Radny Grzegorz Gwóźdź 
Na styczeń, tak?  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Na styczeń.  
 
Radny Mikołaj Figlarski 
Tylko, że tak naprawdę ten punkt [niezrozumiałe] mieści się w punkcie 4, bo to też jest...  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Bo to jest właśnie stan oferty. No chyba, że połączymy te dwa punkty w jeden po prostu i chociaż to 
niewiele zmieni, aczkolwiek myślę, że to nie będzie jakiś bardzo długi temat, bo tak naprawdę chodzi 
o to, żebyśmy się dowiedzieli...  
 
Zastępca Przewodniczącego komisji Maciej Blada 
Ewentualnie w sierpniu jeszcze, prawda?  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Ewentualnie w sierpniu, możemy to też dać na sierpień. W sierpniu mamy mniej. Na sierpniu jesteśmy 
w stanie to przeprowadzić. Te punkty senioralne?  
 
[głosy w tle] 
 
Zastępca Przewodniczącego komisji Maciej Blada 
Zależy od rozpiski i urlopów Pani Kierownik Joanny Kucz-Pieczka. 
 
[głosy w tle]  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
No bo wtedy nam na wrzesień zostaje ten raport systemu ratowniczo-gaśniczego i …  
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
To musi być wtedy?  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Tak, bo to jest sztywny punkt. 
 
[głos w tle]  
Nie, niekoniecznie. Można go przesunąć.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
To może ten raport w takim razie na sierpień, czy możemy go wcześniej przesunąć? Tak? Dobrze, to 
proponuję przesunięcie tego raportu na sierpień, a pozostawienie tych senioralnych na wrzesień. 
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Czyli ta komisja wrześniowa, tak w cudzysłowie nazwę ją senioralna i budżet obywatelski wtedy na 
październik. I zostaje nam wtedy działalność Trzeciego Wieku, Uniwersytet Trzeciego Wieku, 
przygotowania do okresu jesienno-zimowego w noclegowni miejskiej w Tychach i sprawozdanie z 
oferty miejskiej dla seniorów. Czy jeszcze jakieś punkty takie dotyczące seniorów? Bo byśmy tą całą 
komisję może temu poświęcili.  
 
[głosy w tle]  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
To już w październik.  
 
[głosy w tle]  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Czyli my i tak ten 5 punkt z września przenosimy na październik.  
 
[głosy w tle] 
 
[głos w tle] 
Nie wiem, czy ten październik nie będzie troszeczkę za wcześnie...  
 
[głosy w tle] 
 
Radny Grzegorz Gwóźdź 
Ale, to może połączyć jakoś z opiniowaniem budżetu, bo też te zadania będą w budżecie na przyszły 
rok, więc to się jakoś tam skomponować w listopadzie.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Tak, no to ma sens. Czyli tak, no bo to są budżetowe sprawy. W takim razie punkt 5 z 19 września 
przenosimy na listopad. I ten raport z działań systemu ratowniczo-gaśniczego przenosimy na 
sierpień. Zostają nam punkty dotyczące działalności Uniwersytetu Trzeciego Wieku, noclegownia i 
stan oferty miejskiej dla seniorów. Dobra, teraz tak, październik tam jest ocena stanu bezpieczeństwa 
sanitarnego powiatu tyskiego, sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej i 
to z kolei ta październikowa komisja ona by dotyczyła generalnie wszystkich domów pomocy 
społecznej, które jakby są, za które jesteśmy odpowiedzialni, czy są jakoś tam pod naszą kontrolą, 
czyli to byłyby te DPS-y. I następnie w listopadzie w takim razie byłoby zaopiniowanie projektu, 
sprawozdanie z działalności Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego i omówienie wyników 
głosowanych budżetu obywatelskiego. I na grudzień nam zostaje standard architektoniczny dla osób 
z niepełnosprawnością, czyli ta ostatnia komisja nazwałbym ją dla osób z niepełnosprawnością, tak? 
Niepełnosprawność. I tu byłby budżet. Czy teraz przy takim układzie wszystkim pasuje? Ktoś jeszcze 
ma jakieś uwagi, pytania?  
 
Radny Grzegorz Gwóźdź 
Ambitny jest nadal, tylko że trochę przeorganizowany.  
 
[głosy w tle] 
 
Radny Grzegorz Gwóźdź 
Ja mam jeszcze taką uwagę mniejszą. Oficjalna nazwa szpitala już jakby nie zawiera tego określenia 
Wojewódzki Szpital Specjalistyczny. Szpital Megrez załatwia sprawę. 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Szpital Megrez, już nie piszemy, że Specjalistyczny tak? 
 
Radny Grzegorz Gwóźdź 
Znaczy, kiedyś była taka nazwa i ona zwyczajowo tak została, ale nie funkcjonuje formalnie.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Okej, dobra to poprawimy. Tutaj chodzi jeszcze o bazę ofertową warsztatów terapii zajęciowych dla 
osób z niepełnosprawnością. To jest o tyle ważny punkt, że ja dostałem kilka sygnałów od tych osób, 
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które mają już dorosłe dzieci niepełnosprawne, tam wieku dwudziestu paru lat, czy tam nawet 
trzydziestu. Problem polega na tym, że oni jakby kończą warsztaty, te zajęcia, które my im 
proponujemy, to już potem nie mają nic, nie mają żadnej oferty od miasta. I trzeba się nad tym 
zastanowić, dlatego że ci ludzie przez ten czas kiedy są na warsztatach to są jakoś aktywizowani, są 
socjalizowani, są też edukowani, natomiast potem zalegają w domu i to się wszystko cofa. I też 
problem się rozbija na warunki życia, bo ci ludzie się zupełnie wycofują z życia i są wykluczeni. Więc 
tutaj ten temat jest dla tego taki ważny. Jeżeli Państwo nie mają żadnych więcej uwag w takim razie 
proszę o zagłosowanie. Czy wszyscy są za przyjęciem takiego projektu w tej formie, którą 
uzgodniliśmy? Wszyscy jednogłośnie za. Dziękuję bardzo. I chciałem poprosić o zaopiniowanie 
projektu uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy komisji Rady Miasta, czyli wszystkich komisji Rady 
Miasta, te które mieliście Państwo w materiałach. Ktoś z Państwa ma jakieś uwagi?  
 
[głosy w tle] 
 
To w takim razie głosujemy. Kto z Państwa jest za zaopiniowaniem pozytywnie takiej uchwały? 
Jednogłośnie, tak? Dziękuję bardzo. Czyli wszystkie zaopiniowaliśmy jednogłośnie. Bardzo dziękuję. I 
w takim razie przechodzimy do punktu bezpieczeństwo na obszarach wodnych w mieście Tychy. To 
jest punkt zainspirowany pismem Prezesa Wodnego Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego 
Rzeczypospolitej Polskiej w Warszawie, który czytaliśmy na poprzedniej sesji. Chciałbym w takim 
razie poprosić Pana Wiceprezesa WOPR Pana Marcina Marcaka o przedstawienie nam sytuacji. 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
To znaczy witam wszystkich serdecznie.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Proszę włączyć.  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Witam wszystkich serdecznie.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Jeszcze jedną mam prośbę. Wszystkie informacje, które podajemy, one są, obowiązują tutaj te 
wszystkie przepisy RODO, więc gdy jakieś nazwiska się pojawiały w naszych wypowiedziach, to 
staramy się unikać tych nazwisk, jeżeli to są nazwiska mieszkańców. Jeżeli są nazwiska osób 
powszechnie znanych to wtedy można ich używać. To tylko tak dla wszystkich informacja.  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Więc jeszcze raz, witam serdecznie. Nazywam się Marcin Marcak, jestem wiceprezesem Śląskiego 
Wodnego Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego, też wiceprezesem Oddziału Rejonowego WOPR w 
Tychach, a równocześnie jeszcze kierownikiem Ośrodka Wypoczynkowego w Paprocanach. Także 
ten temat jest mi bardzo znany, pismo do mnie dotarło, cóż mogę sobie powiedzieć w tym temacie. 
Ta organizacja, Wodne Ochotnicze Pogotowie Ratunkowe Rzeczpospolitej Polskiej ma bliźniaczą 
nazwę do naszej organizacji, która istnieje 65 lat. Jest to młoda organizacja, która powstała całkiem 
niedawno, a od 2012 roku ustawodawca rozszerzył katalog instytucji czy stowarzyszeń, które mogą 
wykonywać zadania z zakresu bezpieczeństwa na wodach. No i tutaj tym pismem ewidentnie 
organizacja chce zaistnieć, wymusić na mieście, zresztą z tego co wiem, w terenie, w województwie 
oni rozsyłają do wszystkich Rad Gmin takie pismo, żeby wymusić, no chcą po prostu zaistnieć. Jeśli 
chodzi o to co to pismo zawiera, to po prostu nic innego, jak oni ewidentnie chcą narzucić, aby zlecić 
im wykonanie analizy zagrożeń, sekundeczkę, na obszarach wodnych co dokładnie reguluje ustawa z 
dnia 18 sierpnia 2011 roku o bezpieczeństwie osób przebywających na obszarach wodnych i art. 4 
punkt 1 stanowi: zapewnienie bezpieczeństwa na obszarach wodnych polega w szczególności na: i 
punkt 1 mówi dokonaniu we współpracy z Policją i działającymi na danym terenie podmiotami, o 
których mowa w art. 12 ust. 1, analizy zagrożeń, w tym identyfikacji miejsc, w których występuje 
zagrożenie dla bezpieczeństwa osób wykorzystujących obszar wodny, do pływania, kąpania się, 
uprawiania sportu i rekreacji. W tym piśmie ewidentnie jest tutaj odniesienie do tego artykułu, przy 
czym taka analiza została opracowana w mieście Tychy dla całego, dla całej gminy praktycznie, gdzie 
tutaj są opisane, więc ta analiza już istnieje. Są tu opisane wszystkie możliwe zbiorniki, cieki wodne, 
wszystkie zagrożenia. Mam tu teraz przed sobą, jest z inicjatywy naczelnika Pana Janusza Sojki, jest 
tutaj są pieczęcie Komendy Miejskiej Policji, Komendy Straży Pożarnej i Śląskiego Wodnego 
Ochotniczego Podmiotu Ratunkowego, czym spełnia gmina właśnie to zadanie ustawowe, które 
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narzuca ustawa. Oprócz tego z racji tego, że mi samemu zależy na właśnie bezpieczeństwie na 
obszarze jeziora, szczególnie Paprocany. Dokładnie 23 maja opracowaliśmy specjalnie ekstra analizę 
zagrożeń we współpracy z policją, ze strażą pożarną, ze strażą rybacką, z przedsiębiorstwem 
wędkarskim, okolic jeziora Paprocany i mamy tą analizę na ten rok też wykonaną, także uważam, że 
to pismo jest po prostu bezzasadne. Te obowiązki, które ustawa narzuca na gminę są po prostu 
spełnione.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Rozumiem.  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Bo tak w tym piśmie wiem, że inne gminy po prostu się zwracają do nas jako Śląski WOPR, co oni 
teraz mają z tym zrobić? My jako Śląski WOPR też nam zależy na bezpieczeństwie, na poprawie 
bezpieczeństwa, po to też jesteśmy, po to powstało nasze stowarzyszenie, aby zapewnić 
bezpieczeństwo osobom przebywającym na obszarach wodnych i zmniejszenia liczby wypadków 
utonięć, więc my jako WOPR jesteśmy szczególnie zainteresowani tym tematem, w związku z tym 
lokalne terenowe jednostki WOPR-u podejmują działania w celu właśnie dokonania takiej analizy. 
Także to w rejonie, w obszarze województwa się dzieje, że to pismo oni próbują tak jakby wymóc, 
pewnie odpłatnie. Ja nie rozumiem tego pisma. No jest to pismo, oni oferują, że mogą coś takiego 
zrobić, ale myślę, że gmina mogłaby spokojnie odpisać, że po prostu takie coś mamy zrobią, no i tyle. 
Jeśli Państwo mają jakieś pytania, to...  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Dziękuję bardzo Panu Wiceprezesowi. Ja jestem trochę zaskoczony, bo to jakby rzeczywiście w 
ogóle nie zauważyłem tej różnicy. Myślałem, że to jest po prostu ten główny WOPR.  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Nie, nie, nie. Wodne Ochotnicze Pogodowe Ratunkowe, a oni po prostu...  
A oni się nazywają Wodne Ochotnicze Pogodowe Ratunkowe Rzeczpospolitej Polskiej. My nie 
jesteśmy w stanie ani ich pozwać do sądu o nazewnictwo, bo nazwa jest różna, a jak Pan widzi, 
praktycznie Pan nie rozróżni. To są dwa różne twory, przy czym nasza organizacja istnieje 65 lat, a 
oni pewnie... [niezrozumiałe] przy czym gwoli przypomnienia, każda organizacja ma tego, ta ustawa 
narzuca też na te organizacje swoje obowiązki, czyli oni mogą żądać analizy, bo tu straszą, że 
niektóre gminy, że straszą, że podadzą gdzieś tam o bezczynność. Przy czym ja wysłałem do nich 
maila, że skoro są organizacją, to proszę teraz 14-go zrobić na Paprocanach działania profilaktyczne 
z zakresu bezpieczeństwa kąpieli. No i czekam, na razie odzewu nie ma. Przy czym ta organizacja 
Wodne Ochotnicze Pogotowie Ratunkowe Rzeczypospolitej Polskiej to jest w siedziba w Warszawie i 
ma trzy oddziały, dwa nad morzem i jedno chyba w Poznaniu. Więc wątpię, żeby ktokolwiek przyszedł 
i po prostu rozsyłają i liczą na...  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
To jest jakaś niepoważna organizacja, tak? Tak mam to rozumieć?  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
No głupio mi tak mówić o konkurencji, ale no my to zrobiliśmy, a oni żądają, tak?  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Rozumiem. W takim razie, no, tak naprawdę oni piszą o tym, że czytam to pismo, więc 
[niezrozumiałe]: korzystamy z okazji, aby zwrócić uwagę na jedno z zadań własnych Państwa 
Jednostki Samorządu Terytorialnego, jakim jest zapewnienie bezpieczeństwa na obszarach wodnych. 
Przepisy ustawy o bezpieczeństwie osób przebywających na obszarach wodnych, które weszły w 
życie 1 stycznia 2012, nakładają na włodarzy miast i gmin szereg obowiązków. Przede wszystkim 
winni dokonać - we współpracy z policją oraz podmiotem ratownictwa wodnego działającym na 
terenie danego miasta czy gminy analizy zagrożeń na wszystkich wodach znajdujących się na ich 
terenie. Ja rozumiem, że to nie jest jakaś po prostu nowa informacja dla nas i ta analiza zagrożeń jest 
dokonana, tak?  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
My to jako Śląski WOPR robimy corocznie.  
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Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Czy my moglibyśmy mieć dostęp do takiej analizy w takim razie?  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Oczywiście, ale też swoją analizę zrobił Urząd Miasta we współpracy też z nami i z Policją. Pan Sojka 
tutaj przyłożył, wykonał dobrą robotę w współpracy z nami. Zanalizowaliśmy te wszystkie zbiorniki, 
cieki wodne, stawy, stawiki, zagrożenia. To jest zrobione. [przekrzykiwanie się] ja mam dodatkową, 
jeśli chodzi o taką dokładniejszą, sam zbiornik Paprocany i tereny wokół. My to robimy co rocznie. W 
zeszłym roku to razem z Policją...  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
I ta analiza jest przekazywana do Urzędu Miasta, czy Państwo ją...  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Nie, my to mamy. Ustawodawca nie mówi co z tym dalej robić. Po prostu trzeba mieć taką analizę, 
zanalizować jakieś zagrożenia, wykryć, ewentualnie jej zaradzić, ale po tych analizach, które my 
wykonujemy, jeśli chodzi o Paprocany no to, że tak powiem, nie ma jakichś krytycznych, corocznie 
jest poprawa.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Nie ma krytycznych zagrożeń, tak? Rozumiem. Czy Państwo macie jakieś pytania do tego tematu? 
Pan Mikołaj Figlarski?  
 
Radny Mikołaj Figlarski 
Ja mam takie pytanie do Pana, która się tym zajmuje na co dzień. Czyli na poziomie formalnym, tylko 
rzecz ujmując, rozmiar takich podmiotów może być więcej w skali...  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Teraz w tej chwili jest, już Panu powiem, w tej chwili jest 200... w mieście?  
 
Radny Mikołaj Figlarski 
Ale chodzi mi o to, bo Państwo już od x lat strzegą tego bezpieczeństwa na Paprocanach na jakich 
zasadach Państwo? Bo Państwo startują w jakiś przetargu, konkursie, [niezrozumiałe]   
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak  
Nie, nie, kąpielisko jest organizowane przez Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji, ratownicy zatrudniani 
są przez Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Tychach. 
 
Radny Mikołaj Figlarski 
Czyli jest to takie zatrudnienie bezpośrednie tak jakby z ratownikiem czy z Państwem jako… 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak  
Nie, nie, nie to jest z ratownikiem. 
 
Radny Mikołaj Figlarski 
Bezpośrednio 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak  
Ludzie z uprawnieniami ratownika, spełniający wymogi ustawy, rozporządzeń w sprawie szkoleń o 
ratownictwie wodnym są zatrudniani na umowę o pracę, nie tak jak inne podmioty robią. Miałem nie 
krytykować, ale na przykład na pływalni niezwiązane, znaczy w wodnym parku, gdzie tam, wiem, że 
osoby mówiące w obcym języku nieposiadające uprawnień pracują akurat. U nas pracują osoby, 
które mają wszystkie uprawnienia, są zatrudnieni na umowę o pracę. Wszystko jest czarno na białym 
i oni pełnią dyżury od właściwie 20 czerwca do 31 sierpnia, tak jak zresztą ustalony jest uchwałą 
Rady Gminy sezon kąpielowy na jeziorze Paprocany.  
 
Radny Mikołaj Figlarski 
A to proszę mi powiedzieć, jak już Pan ten temat przywołał, jeżeli mogę spytać, w tych analizach 
bezpieczeństwa na obszarach wolnych Państwo analizują kwestię pływalni właśnie parku wodnego 
czy [niezrozumiałe].  
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Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak  
Znaczy to są zorganizowane jednostki kąpielowe, które tak jakby, tutaj ustawodawcy chodzi o miejsca 
takie otwarte, gdzie mieszkańcy mogą korzystać, czy zwyczajowo wykorzystywane do kąpieli, 
miejsca, gdzie nie ma kąpieliska, nie? Pływanie to jest tak jakby odrębny byt, tam i tak muszą być 
ratownicy, a kwestia już później administratora, jakich on sobie ratowników zatrudnieni, to już... W 
momencie wypadku i tak administrator obiektu odpowiada za zdarzenie, prawda?  
 
Radny Mikołaj Figlarski 
Dziękuję bardzo. 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Dziękuję bardzo. Udzielam głosu pani... Boże, Aleksandrze Wysockiej-Siembidze. Przepraszam.  
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
[niezrozumiałe] Czyli ja rozumiem, że taka analiza jest zrobiona, tak [niezrozumiałe] o czym Pan 
Prezes pisze? 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Tak. 
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
Czyli, my nie musimy zrobić żadnej analizy, bo za chwilę...  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Nie, to jest zrobione.  
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
[...]Bo jeśli Pan mówi, że dwieście podmiotów jest...  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Dwieście podmiotów mogło być...  
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
Za chwilę piętnaście się może do nas wrócić z prośbą o zrobienie takiej analizy, tak? Znaczy taką 
analizę, ona jest gdzieś dostępna, możemy sobie ją na przykład gdzieś, nie wiem, przeczytać, 
zobaczyć?  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak  
Tak, oczywiście. Ale ja tu myślę, że...  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
To jeżeli taka jest możliwość, to byśmy poprosili o przesłanie do Biuro Rady.  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
[niezrozumiałe] Naczelnik Wydział Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego, Pan Sojka sam to 
opracowywał i ten dokument wysłał nam w formie PDF. Jest tu podpisany mówię, komendant Straży 
Pożarnej, ja jako wiceprezes śląskiego WOPR-u, zastępca komendanta Miejskiego Policji i w tym 
gronie opracowaliśmy to, analizowaliśmy wszystkie te zbiorniki, cieki, tu jest cały zestaw, tabela, po 
kolei wszystkie stawy, stawiki.  
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
A możemy prosić o przesłanie tego do Rady Miasta? Tutaj panie z Rady Miasta nam to prześlą tak?  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak  
No myślę, że prościej od Naczelnika to pozyskać czy skan [niezrozumiałe] tak, tak.  
 
[głos w tle] z Wydziału. 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak  
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A ja o tym mówię. Oprócz tego swoją zrobiłem taką, ale już szczegółową, jeśli chodzi o zbiornik 
Paprocany, ale to już bardziej pod kątem, bo sam jestem zainteresowany, bo niejako zajmuję się tym 
obiektem, więc...  
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
I jak często się to robi? Czy to jest...  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak  
Znaczy ustalają, bo właśnie tu jest taki myk, że jak część przepisów naszego polskiego prawa tutaj 
jest nie ma daty, nie jest powiedziane corocznie. Powinno być, więc.  
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga  
A ile razy Państwo robiliście?  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
My mówimy to Śląski WOPR z policją i ze strażą corocznie praktycznie, a ta analiza wykonana przez 
Pana Naczelnika Sojkę była robiona w zeszłym roku i ona objęła całą gminę, wszystkie cieki. Przy 
czym mówię w zapisach ustawy jest tylko napisane, że zapewnienie polega na dokonaniu, ale nie jest 
powiedziane czy corocznie, czy to ma być przed sezonem, czy w zimie, po prostu jest 
niedoprecyzowane, czyli jest wykonane, jest wykonane, my i tak robimy corocznie, przed sezonem, 
taką analizę wspólnie z Policją i Strażą Pożarną. 
 
Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
Dziękuję. 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Dziękuję. W takim razie dziękując Panu za przedstawienie tej sytuacji, mamy taką prośbę jako radni o 
przesłanie nam tej analizy lub jakoś dostarczenie, bo skoro już takie pismo weszło i są to kwestie 
związane z bezpieczeństwem, z mieszkańcami, jeżeli taka analiza jest, no to też dobrze byłoby, 
żebyśmy się zapoznali z tym, bo być może też jesteśmy w stanie się wtedy jakoś włączyć, nie wiem, 
czy promocyjnie, w pewne ostrzeżenia.  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Ja też mogę przesłać tą, którą wykonałem jeśli chodzi o sam zbiornik Paprocany. 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Ja mam jeszcze tylko takie pytanie, czy Państwo macie w planach jakieś takie działania, czy akcje 
promocyjne w kwestii, nie wiem, przed sezonem, bo ten sezon właściwie się już zaczyna. Chodzi mi o 
jakieś kampanie takie społeczne, czy jakoś, nie wiem, jakiś plakat na zasadzie, że tu i tu jest taki 
numer.  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Część akcji profilaktycznych już się odbywało i w szkołach, ale wiem też, że policja sztukuje jakąś 
akcję razem ze Strażą Pożarną, jako WOPR będziemy też włączać i przed samymi wakacjami wiem, 
że coś tam będzie organizowane. Na pewno, na pewno będzie o tym głośno.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Ja mam jeszcze jedno pytanie. Czy Państwo macie takie podstawowe wszystkie sprzęty? Czy 
niczego nie brakuje? Czy są te ARD, czy są...  
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Znaczy Ośrodek Wypoczynkowy Paprocany akurat jest, muszę przyznać, bardzo dobrze 
wyposażony. Jeśli chodzi o sprzęt ratowniczy mamy w tej chwili trzy urządzenia, trzy defibrylatory 
AED, łodzie motorowe, jeśli chodzi o wyposażenie w sprzęt ratunkowy, medyczny to mamy naprawdę 
na wysokim poziomie, skuter wodny, quada, mamy zestawy R1. Naprawdę przygotowani jesteśmy 
mocno. Jedyny minus to woda.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Ja mam, no tak! Ja mam pytanie takie, czy Państwo, nie wiem, robicie jakiś, na przykład co jakiś czas 
ćwiczenia takie ratownicze? 
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Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
[niezrozumiałe]  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Czy jesteśmy w stanie powiedzieć, jaki jest czas reakcji od momentu kiedy ktoś zgłasza. 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Znaczy dyżury ratowników są właściwie od 21 czerwca od 10 do 18 non stop. Oprócz tego jesteśmy 
włączeni w system powiadamiania ze strażą pożarną, czyli jak coś się dzieje na wodzie my 
otrzymujemy od razu informację, no i organizujemy się w zależności od tam sytuacji. Czasami jedzie 
sama straż, czasami inni ratownicy podejmują w zależności, w jakiej to jest godzinach, w zezonie 
mówię tak jak są ratownicy. 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Okej, a my jesteśmy w stanie, jaki jest czas reakcji? Bo załóżmy jest ten ratownik… Bo rozumiem, że 
po 18 nie ma jak gdyby nadzoru. 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
[niezrozumiałe] No, bo ratownicy kończą dyżur i nie ma całodobowych dyżurów, że tak powiem, tam 
na Paprocanach. 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Bo jasno jest jeszcze do 21, więc teoretycznie. 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
No, ale nie, to zawsze później te obowiązki przejmuje straż pożarna, nie? 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Rozumiem i w razie czego do Was dzwonią, a jeżeli coś się dzieje to Was wzywają 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Tak, ale oni też, też... My się razem wspólnie szkolimy, ćwiczymy i...  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Czyli oni też są ratownikami jak gdyby. 
 
Wiceprezes WOPR w Tychach Marcin Marcak 
Też. 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Rozumiem. Czy Państwo macie jeszcze jakieś pytania? Nie, to w takim razie przepięknie dziękuję. I 
chciałbym przejść do punktu 7, czyli raport z wykonania Miejskiego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2022-2024 i 
efektów jego realizacji w 2023 roku. I o przedstawienie tej sytuacji bardzo proszę Panie, Pani Edyta. 
Tak? Pani Edyta Kakuła i Pani Ewa Czekaj, tak? Bardzo proszę.  
 
Główny Specjalista Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Ewa Czekaj 
Dzień dobry, jeszcze raz witamy Państwa bardzo serdecznie. Dzisiaj właśnie reprezentujemy Wydział 
Spraw Społecznych i Zdrowia i zwracamy się do Szanownej Komisji o pozytywne zaopiniowanie 
raportu z wykonania Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
oraz Przeciwdziałania Narkomanii. To sporządzenie raportu z tego wykonania programu wynika z 
ustawy o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałania alkoholizmowi. Raport taki Prezydent Miasta 
przedstawia się Radzie Miasta do 30 czerwca, dlatego też, za rok poprzedni oczywiście, dlatego też 
dzisiaj zwracamy się z tą prośbą do Państwa. Miejski Program Profilaktyki i Rozwiązywania  
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii realizowany jest w pięciu głównych 
obszarach. Jest to zwiększenie dostępności pomocy terapeutycznej i rehabilitacyjnej dla osób 
uzależnionych od alkoholu lub narkotyków. To jest udzielanie rodzinom wsparcia, w których są 
problemy alkoholowe i narkotykowe, również ochrony przed przemocą w rodzinie. To jest też obszar 
dotyczący prowadzenia profilaktycznej działalności edukacyjnej, zwłaszcza wśród dzieci i młodzieży, 
w zakresie rozwiązywania problemów alkoholowych, przeciwdziałania narkomanii i uzależnień 
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behawioralnych, przeciwdziałanie wykluczeniom społecznym i wspieraniu podmiotów, instytucji 
trzeciego sektora zwłaszcza, które służą rozwiązywaniu problemów alkoholowych i narkomanii. I 
generalnie nasze działania związane z programem dotyczą działań wieloletnich i są działaniami 
cyklicznymi, czyli działamy w obszarze współpracy z Ośrodkiem Pomocy Psychologicznej i Leczenia 
Uzależnień Mensama, gdzie odbywają się terapie i grupowe, i indywidualne dla pacjentów, którzy są 
uzależnieni od alkoholu i narkotyków. Odbywają się tam treningi zachowań konstruktywnych, treningi 
zastępcze agresji, programy redukcji szkód. To jest też punkt konsultacyjny do spraw uzależnień i 
przemocy, który jest też wielkim wsparciem dla całych rodziców osób współuzależnionych od alkoholu 
i narkotyków, ale też jest taka pomoc związana z przemocą w rodzinie. To jest prowadzenie pięciu 
placówek wsparcia dziennego w formie opiekuńczej i socjoterapeutycznej. To są placówki, które 
funkcjonują głównie przy parafiach. Przy parafii błogosławionej Karoliny w Tychach, Rodziny, 
Krzysztofa i Benedykta. Również cały czas działa Miejska Komisja Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych, którym głównym zadaniem jest motywowanie osób do podjęcia leczenia od 
uzależnienia, ale też rok 2023 to były nowe zadania, które bardzo dobrze się przyjęły i sprawdziły. To 
było m.in. szkolenie warsztatowe z FASD, czyli z Spektrum Płodowych Zaburzeń Alkoholowych. 
Warsztat dedykowany dla osób, które są pracownikami socjalnymi, są profilaktykami, pedagogami, 
logopedami, wszystkimi osobami, które mają kontakt z osobami, kobietami, które są w ciąży, które 
mogą być narażone na picie alkoholu w czasie ciąży. To było też przeprowadzenie programu 
„Poruszające Bajki o Emocjach” w 25 przedszkolach naszych Tyskich, a więc program do naszych 
najmłodszych mieszkańców miasta. Program cieszył się dużym uznaniem. Był przeprowadzony w 
formie bajek, w których dzieci brały udział. Dzieci poznawały emocje, główne emocje, z którymi mogły 
się utożsamiać, poznawały emocje swoich rówieśników, mogły komunikować swoje potrzeby i 
uczucia. Wszystko po to, żeby wzmocnić swój dobrostan psychiczny, który jest razem też takim 
działaniem profilaktycznym przed wejściem w uzależnienie. Realizowaliśmy również program 
profilaktyczno-rozwojowy ambasadorzy niemożliwego, dedykowany dla osób od 7 do 18 roku życia na 
naszej młodzieży. To tak naprawdę program, aby dzieci uwierzyły w siebie, w swój potencjał, w to co 
posiadają, żeby uwierzyły, że mogą marzyć i realizować swoje marzenia, po to, aby też kształtowały 
w sobie pozytywną samoocenę. Również dla uczniów najstarszych, czyli uczniów szkół 
ponadpodstawowych realizowaliśmy w 71 klasach szkół średnich dla ponad 1500 uczniów ciekawy 
bardzo program profilaktyczny Płatki śniegu. Wychowani przez media. Był to program realizowany 
przez wyszkolone osoby z Centrum Edukator Pani Katarzyny Kudyby. To było znowu wprowadzenie 
uczniów w świat cyberprzestrzeni. Kolejne uświadomienie, jaki ten świat, jakim może być dużym 
zagrożeniem też dla nich. Był powodem tych refleksji i przemyśleń ile czasu spędzają dzisiaj w 
Internecie i że są takimi płatkami śniegu, osobami wrażliwymi na swoim punkcie i skupieni wokół 
swojego świata. 
 
Główny Specjalista Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Edyta Kokuła 
Ja chciałam dodać jeszcze, że w czterech szkołach ponadpodstawowych zorganizowaliśmy 
warsztaty. Było to 15 warsztatów, w których wzięło udział w sumie około 800 uczniów. Były to takie 
profilaktyczne zajęcia pod tytułem: „Fakty i mity dotyczące używania substancji psychoaktywnych 
oraz innych zachowań ryzykownych ze szczególnym uwzględnieniem używania marihuany, 
psychodelików i leków psychotropowych” i tutaj te zajęcia poprowadziła Pani Maria Banaszak, 
certyfikowana specjalistka psychoterapii uzależnień i psychoterapeutka poznawczo-behawioralna, 
Pełnomocniczka Zarządu Głównego Stowarzyszenia Monar ds. badań i rozwoju. Tutaj uczniowie mieli 
okazję zapoznać się z takimi zagadnieniami jak nadużywanie marihuany, ryzyko depresji, stany 
psychotyczne i schizofrenia, wpływ długotrwałego używania konopi na kondycję psychiczną oraz 
pamięć i koncentrację czy ryzyko związane z używaniem leków, również tych dostępnych bez 
recepty, a jak zwróciła uwagę Pani Maria Banaszak jest to zjawisko niestety dosyć często ostatnio 
zauważone, szczególnie wśród młodych ludzi. Zakupiliśmy również materiały edukacyjne i 
informacyjne związane z uzależnieniami, czyli głównie książki i broszury, które trafiły do bibliotek i 
szkół. Zorganizowaliśmy też zjazd profilaktyczny, może niektórzy z Państwa mieli okazję w nim 
uczestniczyć. Tam gościliśmy Panią Marię Banaszak, Pana Mariusza Jędrzejkę i Andrzeja 
Niemczyka. Znamy już datę kolejnego zjazdu profilaktycznego, już XII zjazdu, który odbędzie się 12 
września. Serdecznie Państwa już z tego miejsca na ten zjazd zapraszamy. Tematem przewodnim 
będzie współuzależnienie. To właściwie są takie najważniejsze zadania, które chciałyśmy 
przedstawić. Jeszcze raz prosimy Państwa o pozytywne zaopiniowanie tego raportu.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Bardzo dziękuję Pani Edycie Kokule i Pani Ewie Czekaj za przedstawienie tej sytuacji. Czy Państwo 
macie jakieś pytania? Nie widzę. Ja mam pytanie w takim razie. Chciałem zapytać, czy Państwo 
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macie jakiś taki system monitorowania czy sprawdzania tego jak ta edukacja się przekłada potem na 
przykład na świadomość tych dzieci? Czy jest jakaś forma sprawdzenia czy to co robimy, przynosi 
efekty. Czy to za krótki czas? Bo te przeciwdziałania prowadzone są już od wielu lat. Czy my widzimy 
na przykład, jak rozumiem, zmniejszenie tego problemu w mieście, czy zwiększenie tego problemu w 
mieście, jak to wygląda?  
 
Główny Specjalista Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Ewa Czekaj 
To znaczy tak, programy rekomendowane, które wdrażamy w szkołach, na przykład ten program 
Poruszające Bajki Emocjach, który był dedykowany dla przedszkolaków, ale też wcześniej, w 
poprzednich latach, na przykład program Epsilon, dedykowany dla przedszkolaków, klasy 1-3, To są 
programy, które wdrażamy sukcesywnie i tak naprawdę czy akurat one mogą przynieść efekt, nie 
jesteśmy w stanie sprawdzić w kolejnym roku. Prowadzimy cyklicznie też co cztery lata badania, na 
ile dzieci wchodzą w uzależnienia i te badania wykazują, one są bardzo zbieżne z poprzednimi, 
sprzed nawet kolejnych czterech lat. Czyli jakby nasze działania powodują, że problem wchodzenia w 
uzależnienia się nie pogłębia, wręcz jest on zatrzymany na tym stałym punkcie, a nawet ostatnie 
badania wykazują, że mniej dzieci wchodzi w takie stany uzależnień. Więc to się wszystko sprawdza. 
Oprócz też naszych działań swoje programy też wprowadza MCO. Więc tak naprawdę całe miasto 
współpracuje w zakresie tej profilaktyki dla dzieci po to, żeby właśnie nie wchodziły w stan 
uzależnień. Oczywiście to jest, czynników na to, aby wejść w uzależnienie jest wiele, więc trudno jest 
powiedzieć czy jeden program jest programem wystarczającym. Tak naprawdę jest to też sytuacja 
ekonomiczna rodziny, wszystko to co się dzieje dookoła nas, więc wszelkie kompleksowe działania, 
które możemy podejmować dla dzieci na pewno będą polepszać sytuację.  
 
Główny Specjalista Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Edyta Kokuła 
To jest też zjawisko, które bardzo trudno zbadać, czy jakiś konkretny program przyniósł konkretne 
skutki, dlatego, że wszystkie te programy rekomendowane, mówi się o tym, że bada się powiedzmy 
ich działanie w jakimś odstępstwie czasu, natomiast w tym odstępstwie czasu może dojść do tak 
różnych rzeczy, mogą się zadziać po drodze, że nigdy nie wiadomo jak ten konkretny, dany program 
wpłynął i w jaki sposób na sytuację jakby danego dziecka. I to jest taki problem, o którym się mówi 
szeroko na różnych konferencjach, czyli jeśli mówimy właśnie o tym, w jaki sposób te programy się 
sprawdzają, to, że tak naprawdę, no trudno jest określić ich taki realny wpływ na zmiany tych 
świadomości.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Obserwacja w ogóle krajów, w których prowadzi się takie programy pokazuje, że jednak te efekty są, 
więc stąd wiemy przy długofalowych badaniach, że tak jest. Natomiast wiadomo, że w krótkim 
odstępie czasu nie da się tego... to jest wiele różnych działań. Każdego z nich zresztą na nie da się. 
Czy my wiemy mniej więcej szacunkowo, jaki to jest problem w Tychach? W sensie, ile mamy takich 
dzieci, z jakąś tam dokładnością, nie wiem, do 15-20%? Ile jest takich dzieci, które mają problem z 
uzależnieniem od alkoholu, od narkotyków?  
 
Główny Specjalista Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Ewa Czekaj 
Znaczy, myślę, że jest to pytanie bardziej do poradni… 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Psychologiczno-Pedagogicznej? 
 
Główny Specjalista Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Ewa Czekaj 
Tak, która, pod której opieką też są całe rodziny związane z uzależnieniem. My natomiast z badań, 
które prowadzimy, możemy dzisiaj powiedzieć, że dzieci już pierwszą swoją inicjację alkoholową 
zaczynają w około 13 roku życia i to jest inicjacja piwna. I do tego się przyznaje większość 
ankietowanych dzieci. Zmienia się model picia też dzieci i młodzieży. Starsza grupa dzieci, czyli takie 
17-18 lat, chłopców sięga częściej po wódkę, Natomiast w przeciwieństwie do chłopców młodsze 
dziewczynki, czyli wieku 15-16 lat sięgają właśnie po wódkę w pierwszej kolejności niż po wino. 
Także ta tendencja się zmienia. Natomiast no właśnie ta inicjacja alkoholowa zaczyna się wcześniej, 
dlatego wszelkie działania profilaktyczne rekomendowane są koło czwartej, najpóźniej piątej klasy 
szkoły podstawowej. Ma to wtedy duże szanse na wdrożenie dobrych zachowań i takich 
konstruktywnych działań.  
 
Główny Specjalista Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Edyta Kokuła 
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My jesteśmy teraz na etapie przygotowywania kolejnego programu na kolejne lata, który będziemy 
przyjmować prawdopodobnie w listopadzie i tam przedstawimy wyniki badań właśnie tych, które były 
prowadzone w zeszłym roku i tam będą podsumowania najważniejszych tych kwestii, na które 
powiedzieli uczniowie podczas tego badania, czyli inicjacji związanej z używaniem marihuany, 
narkotyków i alkoholu, ale też przemocy rówieśniczej i tego typu zagadnień.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
A wiemy kiedy dzieci zaczynają palić marihuanę? Mniej więcej.  
 
Główny Specjalista Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Edyta Kokuła 
To były badania prowadzone wśród dwóch grup wiekowych, to była pierwsza i druga klasa szkoły 
średniej i chyba siódma, szósta, trzynaście, czternaście lat. Więc i w tej grupie, i w tej grupie była już 
ta inicjacja, tak naprawdę.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Mam pytanie do Panów z Policji i ze Straży Miejskiej. Czy Państwo macie jakieś takie dane, kiedy, 
albo z jakiej najczęściej interwencji, u jakiej grupy wiekowej dzieci, jeżeli są to, czy to są częste jakieś 
interwencje?  
 
Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji Marcin Stefański 
Zależy od [niezrozumiałe] w dużej mierze [niezrozumiałe] jeżeli chodzi o interwencje podlegają gdzieś 
tam nadzorowi. Jeżeli chodzi o uzależnienia, no to niestety tutaj w dużej mierze [niezrozumiałe], 
nawet nie zakładałbym, że rówieśników, a bardziej [niezrozumiałe], gdzie mamy te rodziny 
patologiczne no niestety z dużym prawdopodobieństwem wiemy, że to będą osoby, z którymi 
będziemy mieć w przyszłości problem, jakikolwiek problem. I często traktujemy właśnie tak, że 
zaczynają od tego, że gdzieś znajdujemy dzieciaki w dużej mierze albo na kradzieżach sklepowych, 
albo kupują na przykład alkohol. Rzadziej mamy sytuację taką, że [niezrozumiałe] popełniają jakieś 
przestępstwo. Natomiast [niezrozumiałe] takie pytanie, jaki to jest procent, odsetek dzieci, no nie 
jestem w stanie tego w taki dobry sposób przeliczyć, jak tylko można było określić, jakie to dzieciaki. 
Natomiast ta granica dolna wieku, jeżeli chodzi o upojenie, to tak jak zbieżne z tym, co Panie mówiły, 
no to od 13 lat już trafiamy mocno upojone dzieciaki, rzadkość, naprawdę nie jest to tam co dzień 
jedno, albo tygodnia, albo coś, ale miesiąc już się trafi, na kradzieżach dużo więcej. I to są, nie wiem 
czy to można tak w ten sposób, jakby, różnicować, ale są dzieci polskie i ukraińskie, z którymi też jest 
sporo kłopotów. Chyba dlatego, tak bym [niezrozumiałe] że niekoniecznie to są pełne rodziny. I te 
dzieci no może bardziej trzeba by było w jakiś sposób pomyśleć, czy nie angażować w coś, natomiast 
też nie kosztem tych dzieci, które są tutaj od zawsze, ale trafiają się często takie przypadki, często na 
kradzieżach. Tam gdzie już rodzeństwo się pokazało jak z najgorszej strony, takiej, że już mieliśmy z 
nimi do czynienia, ich następny, jakby tam brat, siostra trzy lata młodsi no dochodzą do granicy 15 lat 
i zaczynają się te problemy. [niezrozumiałe] Oczywiście trafiają się przypadki, że gdzieś znajdziemy 
kogoś jakby pierwszy raz, bo był z kimś, to już nam się przebija. [niezrozumiałe] policjanci od spraw 
nieletnich, bo to oni prowadzą takie takie zastawienia, statystyki, ogólnie prowadzą te dzieci później, 
więc gdyby tak po naszej stronie, w tej stronie policyjnej, [niezrozumiałe] raczej działamy już tam, 
gdzie coś się wydarzy, aczkolwiek to najbardziej spróbujemy się zajmować i też takie akcje, jak tutaj 
Panie prowadzą, jak najbardziej my prowadzimy te, [niezrozumiałe] próbujemy wszędzie tę 
profilaktykę promować, ale niestety wiemy, że no [niezrozumiałe].  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Pytanie brzmi, czy była kiedyś jakaś taka próba połączenia państwa doświadczenia, bo tak myślałem 
o stworzeniu jakiejś konferencji na przykład o zrobieniu czy jakiejś takiej większej akcji społecznej, w 
której moglibyśmy rzeczywiście zrobić na przykład w prelekcji takich otwartych gdzieś choćby na 
Paprocanach na przykład przy jakiejś okazji i wtedy wykorzystać Państwa doświadczenie i zobaczyć 
jak to wygląda, czy to jakoś nie wpłynęłoby korzystnie na poprawę tej sytuacji, szczególnie, że jak 
Pan zwraca uwagę też na te dzieci ukraińskie, no to one już przez wiele lat tutaj będą, więc one też, 
jeżeli jakby nie ma sensu ich rozdzielać na ukraińskie czy polskie, tylko trzeba zauważyć, że to są 
dzieci, które po prostu w jakimś momencie będą, jak wszystkie inne dzieci z patologicznych rodzin, 
mogłyby nam sprawiać jakieś konkretne problemy. I to też ważna informacja i dziękuję za to, bo też 
my musimy na to zwrócić uwagę i zastanowić się nad tym, czy jakiś program wspierania tych rodzin, 
tym bardziej, że to są najczęściej rozbite rodziny, no bo ci mężowie gdzieś tam zostali bez względu 
na jakby ich status, czy ich pochodzenie, czy narodowość, tylko po prostu są to rodziny, które mają 
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problem często. Ja też zwracałem na to uwagę na jednej z komisji poprzednich, że często te dzieci w 
ogóle są same, bo mama idzie do pracy, taty nie ma.  
 
Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji Marcin Stefański 
Dokładnie o to mi chodzi, nie to że traktuję jakoś inaczej, tylko, że  opieka jest jednego rodzica przez 
to, że rodzic właśnie pracuje. [niezrozumiałe] też często problemy, które one stwarzają.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
 Więc być może powinniśmy zadbać bardziej o integrację po prostu tych rodzin ukraińskich z polskimi, 
tak żeby tak jak ja dzieci zostawiam czasem u po prostu sąsiadów, bo mogę, tak żeby oni też jakby 
mieli takich sąsiadów, którzy też mogą im się zaopiekować tymi dziećmi. Być może za 10 lat to 
zaprocentuje tym, że będziemy mieli mniej przestępczości, mniej kradzieży, mniej problemów. Bardzo 
dziękuję Panu Podkomisarzowi, Komendantowi, przepraszam.  
 
Zastępca Naczelnika Wydziału Prewencji Marcin Stefański 
Podkomisarzowi [niezrozumiałe]. 
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Podkomisarzowi Panu Marcinowi Stefańskiemu, dziękuję ślicznie Pani Edycie, dziękuję Pani Ewie. 
Szanowni Państwo w takim razie głosujemy. Kto z Państwa jest za pozytywnym zaopiniowaniem 
uchwały w sprawie przyjęcia planów pracy, nie planów pracy tylko…  
 
[Głosy w tle] 
Nie uchwał, tylko raportu.  
 
Przewodniczący komisji Maciej Jędrzejko 
Raportu. Kto z Państwa jest za przyjęciem? Jednogłośnie dziękuję bardzo. Szanowni Państwo 
przechodzimy do punktu sprawy bieżącej i wolne wnioski. Czy ktoś z Państwa ma jakieś sprawy, 
wnioski, informacje bieżące? Nie widzę. To ja w takim razie mam jedną informację. Otóż w niedzielę 
najbliższą, 16 czerwca, odbędzie się Tyski Marsz Edukacyjny dla Zwierząt, który ja organizuję, więc 
serdecznie Państwa zapraszam. Dziękuję tutaj Panu Marcinowi Marcakowi za pomoc w promocji tego 
wydarzenia, bo będziemy niedługo wywieszać banery. Marsz jest otwarty dla wszystkich. Zwracam 
się jednocześnie z wielką prośbą do Policji i Straży Miejskiej o taki nadzór i wsparcie w tym czasie. 
My zaczynamy o godzinie 13.00 się tam zbierać, o godzinie 14.00 jest wymarsz, idziemy wokół 
jeziora Paprocańskiego zgodnie ze wskazówkami zegara i będą tam takie stanowiska, punkty, pięć 
takich punktów, gdzie 20 minut idziemy, zatrzymujemy się i będzie prelekcja na temat zwierząt, 
różnych tam ciekawostek i głównie chodzi o świadomą adopcję tych zwierząt, współpracujemy ze 
schroniskiem miejskim w Tychach dla zwierząt. W związku z czym serdecznie Państwa zapraszam, 
bo to taka impreza będzie rodzinna, będzie można sobie przyjść ze swoimi zwierzakami. Nie wiem, 
nie mam pojęcia, jak się osób tam możemy spodziewać, natomiast ponieważ jest to pierwszy raz, no 
to spodziewamy się około stu, dwustu może osób. Natomiast być może to się spodoba i wtedy 
będziemy to robić cyklicznie. Także serdecznie zapraszam 16 czerwca, niedziela najbliższa, godzina 
13.00 się zbieramy, 14.00 ruszamy, około 17, 18.00 powinniśmy to skończyć. Z mojej strony to tyle. 
Czy ktoś z Państwa jeszcze chciałby coś? Nasi goście? W takim razie dziękuję pięknie, zamykam 
posiedzenie i zapraszam serdecznie.  

http://bip.umtychy.pl/index.php?action=PobierzPlik&id=506008

Data wygenerowania dokumentu: 2024-09-01 10:17:57

http://www.tcpdf.org

